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تقدیر از شهرداری برای ساماندهی خیابان امام خمینیره

پرویز سروری، نایب رئیس شورای اسلامی شهر گفت: اقدام شهرداری منطقه ۱۰ برای ساماندهی خیابان امام 
خمینی)ره( قابل تقدیر است، این خیابان مملو از دســتفروش بود و امروز هیچ یک از این افراد را نمی بینیم. 

امیدواریم تمام مناطق جهت ساماندهی این موضوع اقدام کنند.

طرح ترافیک جدید به امسال نمی رسد
مهدی چمران، رئیس شورای اسلامی شهر تهران: جزئیات طرح ترافیک جدید هنوز به شورا اعلام نشده 
است، بعید به نظر می رسد تا پایان امســال طرح ترافیک جدید آماده شــود اما در سال آینده طرح مورد 

بررسی قرار خواهد گرفت.

اجرای طرح آزادی زنان زندانی جرائم غیرعمد در تمام مناطق
سوده نجفی، رئیس کمیته سلامت شورای اسلامی شهر تهران: طرح آزادی زنان زندانی با جرائم غیرعمد اقدام 
قابل تقدیری است و از شهرداری های مناطق 22گانه تهران درخواست داریم این طرح را اجرا کنند تا مادران 

زندانی آزاد شوند و بتوانند در کنار خانواده و فرزندان خود باشند.

چاره ای جز واردات اتوبوس وجود ندارد
سیدجعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر تهران: سرعت تولید 
اتوبوس کند است و چاره ای نداریم جز اینکه از ظرفیت های قانونی پیش رو استفاده کنیم و محصولات خارجی 

را وارد کنیم. برای جایگزینی موتورسیکلت های برقی نیز باید تسهیلگری شود.

خبر

خبر

لطف الله فروزنده؛ معاون مالی و اقتصاد شهر تهرانیادداشت

روز گذشته بحث ورزشــی در پارلمان 
شهری حسابی داغ بود. اعضای شورای 
شهر تهران در دویست وپنجمین جلسه 
علنی، به بحث و بررســی جدی درباره 
واگذاری ۷ملک شــهرداری به وزارت 
ورزش و جوانان پرداختند. این املاک در 
ازای واگذاری ورزشگاه تختی به شهرداری 
تهران بــه وزارت ورزش و جوانان واگذار 
می شود. دو ورزشگاه امام رضا)ع( و شهید 
کاظمی در اختیار وزارت ورزش و جوانان 
قرارمی گیرد تا ورزشگاه سرخابی ها تعیین 
تکلیف شود. این تهاتر بر این اساس شکل 
گرفته که  پروژ ه های ساخت آزادراه شهید 
شوشتری در شرق تهران و پایانه خط ۷ 
متروی تهران معطل معارضان ملکی نشود. 
برهمین اســاس لایحه »مجوز واگذاری 
۷ فقره املاک متعلق به شهرداری تهران به 
ورزشگاه تختی« در شورای شهر در دستور 

کار قرار گرفت.

واگذاری ۳۴ هکتار از ورزشگاه تختی 
در ابتدا محمد آخوندی، رئیس کمیســیون 
برنامه و بودجه به تشریح این لایحه پرداخت 
و گفت: این تفاهمنامه بعد از ۱۵سال محقق 
شد که اقدام ارزشمندی اســت. شهرداری 
برای ساخت آزادراه شوشتری و ساخت پایانه 
خط۷، بیش از ۳۴ هکتار از زمین های ورزشگاه 

تختی را تحویل خواهد گرفت.

دولت وظیفه توسعه حمل ونقل را دارد
در ادامه، ناصر امانی، عضو کمیسیون برنامه و 
بودجه شورا مخالفت خود را برای این واگذاری 
اعلام کرد و گفت: مخالفتم نه از جهت اقدام 
شهرداری اســت که می خواهد حمل ونقل 

عمومی را توسعه دهد و پایانه متروی خط۷ 
را بسازد و بزرگراه شــهید شوشتری را ادامه 
دهد؛ مخالفت بنده از جهت بنا گذاشتن یک 
سنگ اشتباه در این دوره مدیریت شهری از 

طرف دولت است.

گره واگذاری ورزشگاه تختی باید باز شود
مهدی بابایی، رئیس کمیته ایمنی شــورای 
شهر با اعلام موافقت خود برای این واگذاری، 
بیان کرد: بنده با روش اجرایی شــهرداری 
تهران موافق هستم. این تفاهم تاکنون انجام 
نشده و گره کور آن باز نشده است و باید کمک 

کنیم که اقدامات به نتیجه برسد.

دولت باید در ساخت مترو کمک کند
سیدجعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون 
حمل ونقل شورای شــهر گفت: طبق ماده۵ 
قانون حمایت از سامانه های ریلی، دولت برای 
ساخت مترو باید ۵۰درصد هزینه ساخت آن 
را بپردازد. با وجود این قوانین هیچ توجیهی 
ندارد که ما دارایی های خود را به دولت بدهیم.

وزارت ورزش با نگاه حل مسئله وارد شد
پرویز سروری، نایب رئیس شورای شهر نیز به 
حمایت از این واگذاری پرداخت و گفت: اگر 
ادعا می کنیم که نمی خواهیــم تهران آلوده 
باشــد و بار ترافیک کاهش یابد، باید امور را 
دنبال کنیم. وزیر ورزش و جوانان با نگاه حل 

مسئله وارد شده است.

مجموعه های ورزشی  تغییر نمی کنند
زهرا شمس احســان، رئیس کمیته ورزش 
به تشــریح وضعیت مجموعه های ورزشی 
شهرداری که برای واگذاری انتخاب شده اند، 
پرداخت و گفت: این ۷فقره مجموعه ورزشی 
که به وزارت ورزش واگذار می شوند، توسط 
اداره کل ورزش و جوانان تغییر کاربری پیدا 

نمی کنند. 

حمایت بی سابقه دولت از شهرداری
احمد صادقی، رئیس کمیته شفافیت شورا 
نیز موافقت خود را برای ایــن تهاتر اعلام 
کرد و گفت: ما در هیــچ دوره ای مثل این 

دوره شاهد چنین کمک هایی که دولت به 
شهرداری ها  کرده، نبودیم. جوری صحبت 
نکنیم که مردم فکر کنند  بین شهرداری و 

دولت دعواست.

ایجاد درآمد پایدار برای شهرداری تهران
نرگس معدنی پور، رئیس کمیسیون فرهنگی و 
اجتماعی شورا باموافقت خود،  گفت: این طرح 
یک تهاتر اســت و چیزی داده شود و چیزی 
در قبالش گرفته شــود که معادل دریافتی، 
تأثیر بسیار زیادی در حوزه حمل ونقل دارد. 
این تهاتر درآمد پایداری را برای شــهرداری 

ایجاد می کند.

ساخت مجموعه های ورزشی جدید 
حبیب کاشانی، خزانه دار شــورا با مخالفت 
نســبت به این واگذاری گفت: شــهرداری 
می توانــد بــه وزارت ورزش و جوانان بگوید 
مابازای ورزشگاه تختی، دهکده های ورزشی و 
مجموعه هایی را برای افزایش سرانه های این 

بخش می سازیم.

از دولت بــرای  فراگیری طــرح تدبیر 
خواسته ایم؟

مهدی عباسی، رئیس کمیسیون معماری و 
شهرسازی شــورا نیز در ادامه این بررسی ها 
در تذکــری، گفت: آیا بــرای رئیس جمهور 
درخواستی مکاتبه شــده که طرح بزرگ و 
فراگیر شهری با اثرات سازنده در رفع آلودگی 
هوا و افزایش رفاه شهروندان و تسهیل تردد 
آماده اجراســت و تقاضا کنیم که از ســوی 

رئیس جمهور تدبیری صورت بگیرد؟ 

وزارت ورزش توان توسعه سرانه ورزشی 
را ندارد

کمیتــه  رئیــس  قائمــی،  علی اصغــر 
هوشمندســازی شــورا ضمــن مخالفت با 
واگذاری این املاک، گفت: ســهم عمرانی 
سازمان ورزش شــهرداری تهران نزدیک به 
۲.۵ برابر سهم شهر تهران از بودجه عمرانی 
وزارت ورزش است. با این ارقام وزارت ورزش 
توان توسعه ســرانه های ورزشی پایتخت را 

نخواهد داشت.

وزارت ورزش به شهرداری بدهکار است
مهــدی اقراریان، رئیس کمیتــه حقوقی و 
نظارت شورا نیز مخالفت خود را با این لایحه 
اعلام کــرد و گفت: اگر قرار اســت تهاتری 
صورت بگیرد، باید تهاتر بدهی ها باشد. وزارت 
ورزش برای عوارض ساخت وساز به شهرداری 

تهران بدهکار است.

مردم نباید معطل قوانین شوند
محمد آقامیری، رئیس کمیته عمران شورا 
نیز با اعلام موافقت خــود درباره این لایحه ، 
گفت: اگر مــا هم بخواهیم معطــل قوانین 
بالادســتی و پایین دستی باشــیم و انتظار 
 دولت را بکشیم، بزرگراه شوشتری همینطور 

خواهد ماند.

مردم نبایدگرفتار دولت و شهرداری شوند
سیداحمد علوی، رئیس کمیته گردشگری 
شــورا نیز با اعلام موافقت خود، گفت: مردم 
نباید گروگان مباحث بین دولت و شهرداری 
باشند. گرفتاری مردم را نباید با دغدغه ها و 

گره های خود با دولت پیوند بزنیم.

شهر نباید معطل حمایت دولت باشد
مهدی چمران، رئیس شــورای شهر نیز در 
پایان با اشــاره به انتقاداتی کــه درباره این 
لایحه شــده اســت، گفت: ما می گوییم از 
دولت طلبکاریم و دولت نیــز می گوید این 
مطالبات را محاســبه کنید. وزارت ورزش و 
جوانان نمی گوید که چون شهرداری از دولت 
طلبکار است، باید این طلب را از دولت بگیرد؛ 
چراکه مشخص نیســت دولت این رقم را به 
وزارت ورزش بپردازد. او ادامه داد: ما امروز به 
شهرداری فشار می آوریم که حتی اگر دولت 
کمک نمی کند، شــهر معطل نماند و امور را 

دنبال کند.
در پایان این لایحه بــا رأی اکثریت اعضای 

شورا به تصویب رسید.

شهرداری به دنبال رفع مشکلات 
آزادراه شوشتری است

درخصوص مجوز واگــذاری و تهاتر ۷ فقره 
املاک متعلق به شهرداری تهران با ملک 
موسوم به ورزشگاه تختی متعلق به وزارت 
ورزش و جوانــان جزئیات و ســوابق کار 
مشخص است. از زمانی که آقای زاکانی به دولت آمده این موضوع، 
بسیار مهم واقع شده و رئیس جمهور نیز با جدیت طرح های شهر 
تهران را دنبال کرده اســت. تأمین واگن های مترو پس از چند 
سال با همکاری دولت به نتیجه رســید. دولت در برقی سازی  
نیز ارز مورد نیاز را به مبلغ بیــش از یک میلیارد و ۶۷۰ میلیون 
یورو تأمین کرد. ۲ ورزشــگاه از ۷ مجموعه در حال تهاتر پیش 
از این در اختیار باشگاه های اســتقلال و پرسپولیس بود. از رقم 
ســه هزار و ۱۰۰ میلیارد تومان ارزش ایــن ۷ مجموعه، ۲هزار 
میلیارد تومان به این ۲ ورزشــگاه اختصاص دارد. در سال قبل 
۴ هزار میلیارد تومان براساس اســناد موجود از محل مطالبات 
دولت در قالب مطالبات دستگاه های اجرایی و محل یارانه های 
بلیت مترو و اتوبوس با پیگیری های شهردار تهران و بنده محقق 
شد. تنها ما از دولت مطالبه نداریم و سایر دستگاه ها نیز طلبکار 
هستند. ما از مجلس در سال جاری و سال آینده مصوبه گرفته 
و خواهیم گرفت تا مطالبات تســویه شود. دستگاه های اجرایی 
مقاومت داشتند و ما در ماده ۷۷ موضوعات را پیگیری و مصوب 
کردیم که باید از مسیر سازمان برنامه و بودجه پیگیری می شد 
و این پیگیری ها در حال انجام است. رئیس شورا نامه ای ارسال 
کرده تا مطالبات زنده شود و ما نیز تمام توان خود را به  کار خواهیم 
گرفت. شــهرداری تهران به دنبال این بود که مشــکل آزادراه 
شهید شوشتری و کاهش ترافیک ناشــی از آن محقق شود. ما 
چوب حراج به املاک و اموال شهرداری نزده ایم.  ما برای منافع 
شهرداری موارد مختلف را دنبال و مشکلات را ازطریق همکاری 
با ۱۱ دستگاه برطرف کردیم. مابه کمیسیون تبصره ۵ ماده ۶۹ 
نامه ارسال کردیم که براساس آن درصورت موافقت وزیر مربوطه 
باید طرح به تصویب هیأت وزیران برسد تا اجرایی شود. ما با وزیر 
ورزش گفت وگو کردیم و پذیرفتیم که زمین را به وزارت ورزش 
تحویل دهیم. مشکلات زمین منطقه ۱۸، ۱۹و ۲۰ حل شده و در 
منطقه ۴ مذاکراتی با طرف چینی برای راه اندازی دهکده ورزشی 
انجام دادیم و از سویی با بنیاد، تفاهماتی را برای ۲۰۰ هکتار در 
منطقه ۱۵ برای راه اندازی مجموعه آبی دنبال کردیم. روزی که 
ما آمدیم ۶۹ مجموعه ورزشی تعطیل بوده و امروز ۶۳ مجموعه 
فعال شده است. ۲۱۳ مجموعه ورزشی توسط سازمان ورزش و 
۱۳۷ مجموعه نیز توسط مناطق اداره می شود که البته دغدغه 

شورا برای حفظ سرانه های ورزشی درست است.

 بزرگراه های تهران ایمن می شوند
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری تهران از آغاز ایمن سازی 
بزرگراه های پایتخت خبــر داد و گفت: این پــروژه از بزرگراه 
امام علی)ع( که پرترافیک ترین و پرتصادف است، آغاز می شود. 
محسن هرمزی با تأکید بر ضرورت ارتقای سطح ایمنی بزرگراه ها 
و پیش بینی تدابیر و تمهیدات لازم برای کاهش تصادفات، توضیح 
داد: کارشناســان معاونت فنی و مهندسی سازمان حمل ونقل 
و ترافیک و کارشناسان ترافیک مناطق ۱۴، ۱۵ و۲۰ نسبت به 
احصای کاســتی ها و کمبودها و نیز مسائل و مشکلات بزرگراه 
امام علی)ع( اقدام کرده و پس از بررســی دقیق آنها، تجهیزات 
موردنیاز و پیمانکاران مورد نظر را مشخص کردند. او  افزود: نصب 
نیوجرسی به جای آن با گاردریل، رفع نقص چراغ های راهنمایی 
و رانندگی، خط کشی محوری )طولی( و بستر جناغی ها، نصب 
دیوار صوتی، مرمت و نوسازی گاردریل، نصب تابلوهای هدایت 
مسیر، نصب تابلوهای خطرنما برای آشکارسازی، مناسب سازی 
و بهسازی ایســتگاه های بی آرتی، نصب انواع تجهیزات ایمنی 
همچون کاشــن تانک و اســتوانه ازجمله اقداماتی بود که در 

محدوده مناطق ۱۴، ۱۵ و ۲۰ در مدت ۲هفته انجام شد.

 تأمین جهیزیه زوج های جوان 
کم برخوردار از سوی شهرداری 

مدیرعامل سازمان خدمات و مشارکت های اجتماعی شهرداری 
تهران از اهدای بیش از ۲۰۰سری جهیزیه با اعتبار ۱۰میلیارد 
تومان به زوج های جوان کمتربرخوردار در تهران خبر داد. احمد 
احمدی صدر در آیین اهدای ۲۰۰ ســری جهیزیه به زوج های 
کم برخوردار، گفت: در مراحل مختلف هر بار ۳۰ تا ۵۰ ســری 
جهیزیه به زوج های جوان اهدا شده است. امروز بیش از ۲۰۰ سری 
جهیزیه شامل اقلام اساسی منزل تهیه و تقدیم زوج های جوان 
خواهد شــد.  در مجموع ۲۰۵زوج معرفی شدند. لذا نزدیک به 
۲۳۴ جهیزیه بــرای اهدا آماده شــد. در حقیقت ۲۰۰جهیزیه 
به صورت متمرکز توســط ســازمان خدمات و مشارکت های 
اجتماعی شهرداری تهران با کمک خیرین و مردم و ۳۴جهیزیه 
نیز در مناطق، آماده اهدا به زوج های جوان شد. او گفت: ظرف 
یک سال ونیم گذشته با کمک خیرین و مدیریت شهرداری تهران 
نزدیک به ۷۰۰مورد جهیزیه به زوج های جوان و همچنین ۱۳هزار 
و ۵۰۰بسته کمک معیشتی از شب یلدا تا کنون به خانواده های 

کمتر برخوردار تقدیم شده است.

تعیین تکلیف ورزشگاه های در اختیار سرخابی ها
 شورای شهر با واگذاری ۷ملک شهرداری به وزارت ورزش و جوانان در ازای ورزشگاه تختی،  به منظور ساخت آزادراه شوشتری و پایانه خط۷ مترو موافقت کرد

خودروهای بسیاری روزانه وارد پایتخت شده و شب شهر را ترک می کنند
فرناز محمدزادهگزارش

روزنامه نگار
سیدمحمد فخاردرشهر

روزنامه نگار

می آیند، جولان می دهند و می روند؛ بی آنکه 
جریمه شــوند. تأکید دیروز رئیس شــورای 
شهر تهران هم همین بود که گفت: »بسیاری 
از خودروهایی که در تهــران تردد می کنند، 
متعلق به این شهر نیستند و برای مسافرکشی 
به پایتخت می آیند و باید ساماندهی شوند.« 
این جملــه دیروز مهدی چمران در حاشــیه 
جلسه شورای شهر در شرایطی مطرح شد که 
خودروهای شهرستانی بسیاری درحال حاضر 
در معابر اطراف شــورای شهر تردد می کردند. 
هرچند که پیش و پس از آن نیز این تردد بوده 
و خواهد بود. ســاماندهی ماشین های پلاک 
شهرســتانی در پایتخت یک ضرورت است. 
نگاهی به معضلاتی که از تردد خودروهای پلاک 
شهرستان در تهران ایجاد می شود، فهرستی 
بلندبالا از مسائل اجتماعی است که دامنه آن هر 
روز وسیع تر می شود. البته شهر 9میلیون نفری 
تهران خود از میلیون ها شهرستانی تشکیل 
شده، ولی 20میلیون تردد روزانه وسایل نقلیه، 
عددی نیست که بشــود آن را نادیده گرفت. 
ســاماندهی همه خودروهای تهران برای همه 
مدیران شهری و انتظامی یک ضرورت است، 
اما اینکه در این بین گروهی از خودروها اصول 
حضور در تهران را رعایت نکنند، مشکلی است 
که باید هرچه سریع تر رفع شود که اگر نشود، 

تردد آنها کار را سخت تر می کند.

چه تعداد هستند؟
آخرین آمار درخصوص تــردد خودروهای پلاک 
شهرســتان به فروردین سال۱۴۰۰یعنی روزهای 

فراگیری کرونــا و ممنوعیت تــردد خودروهای 
پلاک شهرســتان در تهران بازمی گردد که سردار 
محمدحسین حمیدی، رئیس سابق پلیس راهور 
تهران رسما اعلام کرد: »تهران نزدیک به ۴میلیون 
سفر و تردد دارد که از حاشیه شهر و شهرستان های 
اطراف تهران به هسته مرکزی تهران آمده و به مبدا 
خود بازمی گردند و عمده ترددهای این وسایل نقلیه 
در تهران صورت می گیرد؛ لذا قطعاً ۴میلیون تردد 

پلاک های شهرستان وجود دارد.«
برای روشن تر شدن وضعیت آمار فعلی و مسائلی 
کــه خودروهای پلاک شهرســتان بــرای تهران 
ایجاد کرده اند، ســراغ مدیرعامل شرکت کنترل 
ترافیک تهران رفتیم. حمید برادران در گفت وگو با 
همشهری درباره خودروهای پلاک شهرستان تهران 

می گوید: برای اینکه آمار مشــخصی از ترددهای 
روزانه این خودروها داشــته باشــیم،  باید بگویم 
۱۰درصد از خودروهایی کــه روزانه وارد محدوده 
طرح ترافیک می شوند در ســامانه »تهران من« 
ثبت نام نکرده اند. این آمار به طور میانگین ۲۶هزار 
خودروی روزانه اســت که عدم ثبت نام آنها نشان 
می دهد به احتمال زیاد شهرستانی هستند. البته 
ما در شــرکت کنترل ترافیک تهــران عوارض را 
به صورت آرشیو در ســامانه به نام پلاک این افراد 
نگه می داریم که به محض ثبت نام و قبل از استفاده 
از هرنوع خدماتی در تهران، نخست بدهی خود را 
پرداخت کنند تا بتوانند از امکانات شــهری تهران 

برخوردار شوند.
برادران ادامه می دهد که اگر به سامانه وزارت کشور 

متصل شویم و تأیید آنها صورت بگیرد، می توانیم 
این عوارض را در مرحله اخذ معاینــه فنی آنها از 

شهرستان ها دریافت کنیم.

مافیای 202۴
خودروهای پلاک شهرســتان مانند خودروهای 
پلاک تهران جریمه نمی شــوند. جــلال بهرامی، 
معاون سابق حمل ونقل تهران مرداد امسال گفته 
بود: »چند ســالی اســت پدیده تردد خودروهای 
پلاک شهرستان به دلیل ناهماهنگی بین شهرداری 
و راهنمایــی و رانندگی وجود دارد و باعث شــده 
همچنان خودروهای پلاک شهرســتان به صورت 
غیرمجــاز و عدم اعمــال قانون در محــدوده  آنها 
تردد کنند؛ این خودروها چــون می دانند اعمال 

قانون برای آنها صورت نمی گیــرد در نتیجه وارد 
می شوند.« 

در دهه های ۶۰ تا ۹۰پلیس دســتی جریمه طرح 
ترافیک را انجام می داد و مشــخص می شــد که 
خودروهایی که ثبت نام نکرده اند،  کدام ها هستند 
و بیشتر آنها خودروهای شهرســتانی بودند، ولی 
در ســال های اخیر که پردازش اطلاعات براساس 
ســامانه های مجــازی و صرفا بر مبنــای ثبت نام 
اینترنتی صورت گرفته، شــرایط بــرای مدیریت 
خودروهای پــلاک شهرســتان در محدوده های 
ترافیکی مهیا نشده است. حمید برادران می گوید: 
به هر حال تاریخچه تردد هر خودروی شهرستانی 
در سامانه وجود دارد. مورد دیگر نیز توافق شهرداری 
با اسنپ بوده که خودروهای پلاک شهرستان نتوانند 
در محدوده تهران سفر دریافت کنند. این خود از 
ترددهای فزاینده خودروهای پلاک شهرســتان 

بیشتر جلوگیری می کند.

معضلاتی که کم نیست
معضلاتی که خودروهای پلاک شهرســتان برای 
تهران پدید می آورنــد حتی از نــگاه مدیرعامل 
شرکت کنترل ترافیک تهران نیز دور نمانده است. 
او می گوید: بخش بزرگی از این خودروها با توجه به 
دیدگاه های اقتصادی جذب شهر تهران می شوند 
برای مسافربری که برخی خطوط حومه به اشغال 
گروهی آنها درآمده اســت. آنهــا حتی به صورت 
جمعی با رانندگان تهرانی درگیر می شوند و بعضا زد 
و خوردهایی نیز پدید می آید. نکته دیگر شب خوابی 
آنها در حاشیه پارک های شهر است که خود منجر 
به برخی مســائل و معضلات اجتماعی شده است. 
نکته دیگر هم اینکه این رانندگان از زیرساخت های 
شهر تهران برای کســب درآمد استفاده می کنند؛ 
بی آنکه مانند تهرانی ها عوارض مختلف شهری را 

پرداخت کنند.

در شب شهادت سردار سلیمانی
پل طبیعت به رنگ سبز درآمد

چراغ های بزرگ ترین پل غیرخودرویی کشور همزمان با شب شهادت سردار دل ها 
سپهبد قاسم سلیمانی ۱۲دی ماه به رنگ سبز درآمد.

به گزارش همشــهری، سردار قاســم ســلیمانی صبحگاه جمعه ۱۳دی ماه۱۳۹۸ 
همراه ابومهدی المهندس، فرمانده حزب الله عراق و قائم مقام بســیج مردمی عراق 
)الحشد الشعبی( و شماری از رزمندگان عراقی در حمله هلی کوپتری آمریکایی ها به 
فرودگاه بغداد به شهادت رسیدند. شهرداری تهران در سالگرد شهادت سردار سلیمانی 

برنامه های یادبود وی را اجرا می کند.
نورپردازی پل طبیعت در دیگر مناســبت ها مانند دهه فجر و تاســوعا و عاشورای 

حسینی نیز به تناسب تغییر می کند.

تردد 4میلیون پلاک شهرستان در تهران


